ΟΙ  ΧΡΟΝΟΙ  ΤΟΥ  ΡΗΜΑΤΟΣ
   Οι μορφές που παίρνει το ρήμα για να φανερώσει πότε και πώς γίνεται μια πράξη/ένα γεγονός λέγονται χρόνοι του ρήματος. 
Τι φανερώνουν οι χρόνοι του ρήματος;

Α) Πότε; Τη χρονική βαθμίδα στην οποία γίνεται αυτό που σημαίνει το ρήμα (παρόν, παρελθόν, μέλλον). Οι χρόνοι  διακρίνονται σε :

· Παροντικούς (ενεστώτας, παρακείμενος),

· Παρελθοντικούς (παρατατικός, αόριστος, υπερσυντέλικος)

· Μελλοντικούς (εξακολουθητικός μέλλοντας, συνοπτικός μέλλοντας, συντελεσμένος μέλλοντας).
Β) Πώς; Το ποιόν ενέργειας με το οποίο παρουσιάζεται αυτό που σημαίνει το ρήμα. Οι χρόνοι διακρίνονται σε:

· μη συνοπτικούς ή εξακολουθητικούς (ενεστώτας, παρατατικός, εξακολουθητικός μέλλοντας), όταν η ενέργεια φανερώνει εξακολούθηση ή επανάληψη, 
· συνοπτικούς (αόριστος, συνοπτικός μέλλοντας), όταν η ενέργεια παρουσιάζεται συνοπτικά,
· συντελεσμένους (παρακείμενος, υπερσυντέλικος, συντελεσμένος μέλλοντας,) όταν η ενέργεια έχει τελειώσει.
Ποιοι χρόνοι λέγονται μονολεκτικοί και ποιοι περιφραστικοί;
Όσοι σχηματίζονται με μία μόνο λέξη λέγονται μονολεκτικοί,
όσοι σχηματίζονται με δύο ή τρεις λέξεις και λέγονται περιφραστικοί.
ΤΟ ΘΕΜΑ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ Η ΑΥΞΗΣΗ
Ποιο μέρος του ρήματος ονομάζεται θέμα, ποιο κατάληξη και ποιο χαρακτήρας ;
   Το τμήμα της λέξης/ρήματος που βρίσκεται στην αρχή της και δεν αλλάζει μορφή λέγεται θέμα και το τελευταίο τμήμα της που αλλάζει μορφή λέγεται κατάληξη.
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     Ο τελευταίος φθόγγος/το τελευταίο γράμμα του θέματος λέγεται χαρακτήρας: δεν-
Ποια είναι τα δύο είδη του θέματος του ρήματος;
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Οι χρόνοι της ενεργητικής φωνής σχηματίζονται από δύο διαφορετικά θέματα:
· από το θέμα δεν- σχηματίζονται: ενεστώτας, παρατατικός και εξακολουθητικός μέλλοντας της ενεργητικής και το ονομάζουμε ενεστωτικό θέμα
· από το θέμα δεσ- σχηματίζονται: αόριστος, στιγμιαίος μέλλοντας, παρακείμενος, υπερσυντέλικος και συντελεσμένος μέλλοντας της ενεργητικής φωνής και το ονομάζουμε αοριστικό θέμα.
Τι είναι η αύξηση και ποια ρήματα την παίρνουν;
· Όσα ρήματα αρχίζουν από σύμφωνο μπορούν να πάρουν μπροστά από το θέμα, στον παρατατικό και τον αόριστο της οριστικής, ένα ε- που λέγεται αύξηση. 
· Όσα ρήματα αρχίζουν από φωνήεν ή δίψηφο φωνήεν δεν παίρνουν αύξηση, αλλά κρατούν το φωνήεν ή το δίψηφο σε όλους τους χρόνους.
Τι είναι η εσωτερική αύξηση;
Μερικά σύνθετα ρήματα με α΄ συνθετικό επίρρημα ή πρόθεση παίρνουν αύξηση στην αρχή του β΄ συνθετικού (εσωτερική αύξηση). π.χ. παραλαμβάνει - παρέλαβε
Πότε διατηρείται και πότε χάνεται η αύξηση;
Η αύξηση (και η εσωτερική) μένει, όταν τονίζεται και χάνεται, όταν δεν τονίζεται.
π.χ. έγραψα, γράψαμε, διέγραψα, διαγράψαμε
